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(SBE), Mikkel Scharff (MS), Ole Sørensen (OSO), Børge Madsen (BM), Kristi Alma 
Nygaard Aspen (KA), Christoffer Harlang (CH) 

Øvrige deltagere: Rektor Lene Dammand Lund (LDL), Prorektor Svend Lawaetz 
(SLAW), Søs Holmdal (SHOL), Villy Dahl Jensen (VDJ), Jeppe Debois Baandrup 
(JBAA), Irene Alma Lønne (IAL), Rikke Bjarnhof (RBJA), Mathilde Aggebo 
(MAGG), Jakob Brandtberg Knudsen (JBK) 

Fraværende: Jørgen Abildgaard (JA) 

 
Dagsorden for det ordinære bestyrelsesmøde, tirsdag, den 16. marts 2021, 
kl. 09.00 – 13.00  

1. Godkendelse af dagsorden  
2. Godkendelse af referat  
3. Velkommen til ny næstformand 
4. Orientering  

a)  Orientering fra formand  
b)  Orientering fra rektor 

5. Budget, bilag 
6. Ny vision og strategi, bilag 

a)  Kommissorium for strategiudviklingsprojektet 
7. Mangfoldighed 
8. Orientering om forhold vedr. sexisme 
9. Bestyrelsens årsplan for 2021, bilag 
10. Eventuelt 
11. LINKED, bilag 
12. Bestyrelsens eget punkt (Lukket punkt)  

 
Referat:  
Ad. 1. Velkomst og godkendelse af dagsorden  
Mette Lis bød velkommen til årets første ordinære bestyrelsesmøde, der fortsat 
er online. Hun foreslog dagsorden ændret, så punkt 7. LINKED flyttes ned som 
det næstsidste punkt. Dagsorden blev godkendt.  
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Ad. 2. Godkendelse af referat  
Referat blev godkendt med elektronisk godkendelse. 
 
Ad. 3. Velkommen til ny næstformand  
MLA bød velkommen til ny næstformand Gitte Ørskou, og glæder sig over, at be-
styrelsen får en ny spændende profil, som spænder vidt på den kunstneriske 
side suppleret med en stærk ledelseserfaring. Præsentation af Gitte Ørskou:  
https://kglakademi.dk/nyheder/gitte-oerskou-ny-naestformand-i-bestyrelsen 
 
Ad. 4. Orientering  
a) Orientering fra formand  
Rammekontrakt: Forhandlinger med ministeren om næste strategiske ramme-
kontrakt begynder fredag, den 19. marts 2021. Der er, forud for mødet, udmeldt 
temaer fra ministeren. Den store overskrift er ”Grøn omstilling”. Hertil kommer 

”Styrket ind i fremtiden”, der blandt andet handler om den fortsatte digitale og 
teknologiske udvikling og om, at vi skal levere kompetencer og viden, som offent-
lige og private virksomheder efterspørger. ”Læring og trivsel” og ”Uddannelser og 
viden i hele landet”. 
 
Årsrapport: Årsrapporten er godkendt, og til vores store glæde er der næsten in-
gen rettelser. 
 
Bestyrelsesmødet december: Ny mødedato er 15. december 2021. 
 
Bestyrelsen tog bestyrelsesformandens orientering til efterretning.  
 
b) Orientering fra rektor  
Update på Corona: LDL gjorde status over situationen med fortsat gældende re-
striktioner, og henviste i samme moment til tidligere omtalte bekymringsbrev 
(omtalt på e.o. bestyrelsesmøde den 04.02.2021), der på vegne af RKU blev 
sendt til ministeren, og at indsatsen havde udmøntet sig i øget adgang til værk-
stederne. LDL orienterede endvidere om, at medarbejderne leverer en kæmpe 
indsats, der bl.a. handler om at sikre en god undervisning, etablere nye booking-
systemer, som de studerende kan reservere i forhold til værkstedsadgang osv. 
Sideløbende er Akademiet underlagt testkrav, med de regler der gælder her, 
hvor logistikken også skal passe ind.  
 
Kvote 2-optag: Ansøgningsfrist var den 15. marts 2021. Vi har modtaget flere an-
søgninger end vi plejer, og det særlige interessante i år er, at vi også har optaget 
på kvote 1 på Konservering. Dobbelt så mange ansøgninger som der er plads til 
er modtaget til ny Kandidatuddannelse rettet mod bygningskonstruktører.  
 
LDL gav ordet videre til LF, som opdaterede bestyrelsen på New European Bau-
haus: Et flagskibsprojekt, der bygger bro mellem faglige siloer, og tanken er, at 
projektet skal blive globalt, og gerne en bevægelse. Målet er, at projektet skal bi-
drage til løsning af vores udfordringer med bæredygtighed. Der pågår et 

https://kglakademi.dk/nyheder/gitte-oerskou-ny-naestformand-i-bestyrelsen
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omfattende tværfagligt samarbejde for at kunne byde ind på at få en platform 
for projektet i Danmark. 
 
MLA takkede for orientering, og opfordrede LF til at opdatere bestyrelsen frem-
adrettet om sagen. 
 
Bestyrelsen tog orientering fra rektor til efterretning.  
 
Ad 5. Budget 
SLW oplyste, at Budget 2021 som bekendt blev behandlet og godkendt på be-
styrelsens møde 10. december 2020. Siden bestyrelsesmødet er budgettet ud-
møntet i delbudgetter og ansvaret placeret hos de budgetansvarlige. En lidt 
større del af budgetmidlerne er i år decentraliseret. Direktionen vil i 2021 følge 
budgetterne tæt og har særligt opmærksomheden rettet mod øgede udgifter til 
Covid-19, jf. at der er pres på udgifter til fx it-support, Campus-vagter og evt. af-
holdelse af udgifter til eget testcenter ved genåbning, hvor der pt. afventes en 
udmelding fra Uddannelses- og forskningsministeriet. I tillæg hertil følges ef-
ter- og videreuddannelsesområdet, hvor indtægterne afhænger af hastigheden i 
genåbningen. Dertil kommer særligt fokus på udviklingsmidler, hvor hovedpar-
ten af midlerne allerede er disponerede, hvilket stiller krav om generel stram 
styring på området. SLW oplyste endvidere, at Akademiet har modtaget DKK 1,5 
mio. fra regeringen og folketinget til at understøtte uddannelserne med særligt 
fokus på afgængere under Covid-19.  
 
Bestyrelsen tog orientering om budget til efterretning. 
 
Ad 6. Ny vision og strategi: 
LDL introducerede strategifacilitator Jeppe Debois Baandrup, der er ansat i et år 
til at eksekvere Vision og Strategi-projektet. Et projekt bestyrelsen tidligere har 
besluttet. Efter fusionen i 2011 fyldte vores vidensgrundlag meget, efterfølgende 
kom dimensioneringen, og i dag står vi med et nyt navn og ny visuel identitet. Nu 
kan vi for alvor kigge frem, og det gør vi bl.a. med scenarier. 
 
JBAA orienterede kort om den netop afholdte strategidag for direktion og insti-
tutledere, og præsenterede strategiprocessen for bestyrelsen, herunder hvordan 
de kommer til at arbejde med strategifortællingen. En fortælling der binder hi-
storie, nutid og fremtid sammen. 
 
Når den strategiske fortælling er på plads udarbejdes en 4-årig strategi, der ud-
pensler prioriteringer og som understøtter opfyldelse af rammekontrakt. 
 
JBAA bruger Rhizomet som metafor for organisering og inkluderer fortid, nutid 
og fremtid, der er komponenter i en strategisk fortælling. Hvem er det vi er ble-
vet, hvad er det for en vej vi har været på, og hvordan får vi foretaget nogle me-
ningsfulde valg til fremtiden? 
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Scenarier skal i efteråret hjælpe os til at drøfte, hvem vi skal være og hvilken ret-
ning, vi skal gå. Efterfølgende udarbejdes en strategi for perioden 2022-2025, 
der mere håndfast udstikker prioriteringer for udvikling. 
 
Målet nu er at få skabt et programmateriale scenarierne kan baseres på, og, i 
samarbejde med Visuel Design, herefter producere fire levende scenerier, som 
vi kan diskutere til efteråret.  
 
MLA takkede for præsentationen, og ser det som en god proces der er lagt op til, 
åbnede for bestyrelsens bemærkninger og kommentarer til punktet, herunder: 
 
• Stor anerkendelse bordet rundt for spændende oplæg til strategiproces. 
• Forskningen efterlyses i strategien. 
• Opfordrer til at tjekke tidligere rapport vedr. Kunstakademiets Arkitektskole 

2008; transforming tradition. 
• ”Kvalifikationer” må gerne flettes ind i strategien. Vigtigt, at vi får aktiveret 

en fortælling om, hvilke forventninger vi har til vores kandidater, og at det 
ikke kun handler om kompetencer.  

• Tendenser må ikke blive en passiv tilgang til mål og drømme. Vi skal ikke 
kun formes af udefrakommende tendenser, men også forme fremtiden selv. 

• Hvilken erfaring har man for den reelle værdi af en langtidsstrategi? Er der 
erfaring for, hvilken betydning det har, når man tænker så langt frem i tiden? 

• Dansk Design Center deler gerne inspiration fra erfaring med scenariebyg-
ning. 

• Som bestyrelse skal vi sikre, at vi får skabt en proces der understøtter, og 
ikke definerer, og værktøjet der skal hjælpe os til at nå et mål, er den strate-
giske fortælling. 

• Vi skal have et strategisk fokus på bæredygtighed, og hvordan spiller det 
sammen med kernekompetencer, og at mestre sin faglighed til det ypperste 
er vigtigt. 

• At finde ind til bæredygtighed, er det en tendens eller er det overordnet en 
grundlæggende paraply? Bæredygtighed kræver helt nye måder at arbejde 
sammen på, og hvordan håndterer man bæredygtighed i fremtiden på Det 
Kongelige Akademi? 

 
MLA takkede for kommentarer, og LDL takkede ligeledes for henvisning til trans-
forming traditon rapporten. Arbejdet med tendenser giver et bredt billede og 
sikrer, at man inspireres til mange vinkler på fremtiden. Det er vigtigt at blive 
præcise og også turde pege på vores fravalg. Det kan blive svært, og her har vi 
brug for scenarier, der viser en retning. 
 
MLA afsluttede første del af strategipræsentationen og gav ordet til JBAA, der 
gik videre til ”Analyse af survey-besvarelsen”, som bestyrelsen (7 ud af 13) 
havde besvaret inden mødet. Resultatet kan ses på side 19 og 20 i bilag til punk-
tet. 
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I sidste del af præsentationen og med udgangspunkt i nogle forudsætninger, 
som vi tror holder frem mod 2050; politisk zig-zag-kurs, pres på offentlige bevil-
linger og de udfordringer, der ligger til grund for FNs verdensmål, viste JBAA føl-
gende mulige afsæt for scenarier: 
 

1. Stigende internationalisering 
2. Individualitet og fællesskaber 
3. AI og Human agency  
4. Livslang læring 

 
Et vigtigt blik på tværs er didaktik. Hvad er det for nogle læringsformer som Det 
Kongelige Akademi faciliterer? Det er et meget forsigtigt billede, og det er et 
sted at begynde, og herfra bygger vi videre.  
 
Hovedpunkterne i bestyrelsens bemærkninger og kommentarer til punktet er 
sammenfattet her: 
 
• Hvilke andre institutter bliver taget med i betragtningen, og hvem er det vi 

ønsker at se os selv i forhold til andre?  
• Etik er interessant og afgørende at tage med, når det handler om AI. 
• Hvor ligger usikkerheden, når vi arbejder med mange fremtider? Hvor er det, 

at udfaldene kan blive meget anderledes? 
 
LDL supplerede og orienterede om, hvordan vi kommer videre herfra: Vi har 
brugt bestyrelsens input til at komme med det første spæde billede af scenarier. 
Vi skal tale med stakeholdere, men har ikke en screening klar til bestyrelsesmø-
det i juni.  
 
MLA opfordrede efterfølgende alle i bestyrelsen til at besvare survey-spørgsmå-
lene.  
 
Bestyrelsen tog orienteringen om en ny fortælling og strategi til efterretning. 
 
Ad. 7. Mangfoldighed (LDL) 
LDL nævnte, at identitetspolitik er et bredt emne, der bl.a. handler om:  
 
• Omgangstone og kultur: Har vi en fordomsfri omgang med hinanden og be-

handler vi alle lige? 
• Curriculum: Er der mangfoldighed blandt forfattere til den litteratur, der un-

derstøtter undervisningen blandt forelæsere? 
• Mangfoldighed af studerende og medarbejdere: Er der bias i optag og an-

sættelser? 
 
I forbindelse med åbning af studieår 2020 blev der lagt op til diskussion af em-
net på Det Kongelige Akademi, og i forlængelse heraf er der for nylig sket  
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ændringer i optagelsesprocedurerne på de tre uddannelser, med det formål at 
øge mangfoldigheden på Akademiet. 
 
MLA henviste til dagsordenspunktets bilag, og der blev lagt op til en åben drøf-
telse om mangfoldighed og optagelsesprocedurer. Bestyrelsen gav udtryk for, at 
emnerne bør indgå i det strategiske arbejde, og fremadrettet bringe det op på 
bestyrelsesmøderne som en rød tråd og sikre, at diskussionen baseres på et op-
lyst grundlag. 
 
I forlængelse heraf tilkendegav et bestyrelsesmedlem ligeledes, at mangfoldig-
hed er en diskussion, der i dag er meget tydelig på de kunstneriske uddannelser. 
Det er vigtigt, at vi måler og undersøger med det formål at få vores vidensgrund-
lag løftet op på et niveau som ”Hvordan ser billedet ud i dag?” 

 
MLA betonede, at bestyrelsen skal sikre, at Mangfoldighed kommer på dagsor-
den fremadrettet som et opmærksomhedspunkt, og at bestyrelsens inddragelse 
ligger på et overordnet niveau. 
 
LDL refererede til diskussioner med de studerende der handler om, hvorvidt vi 
skal optage på merit/kompetencer eller med fokus på diversitet. Vi har en prak-
sis for det første, men vi ser på, hvordan vi kan få en bredere skare til at søge, for 
eksempel gennem mere information til HTX’er. 
 
De studerende efterspørger ligeledes mere information om, hvad det alt i alt ko-
ster at gå på Det Kongelige Akademi, inklusive materialer, osv.  
 
Et bestyrelsesmedlem nævnte ligeledes vigtigheden af, at optagelseskriterierne 
er beskrevet så tydeligt som muligt, og måske gå tilbage til, hvad er det for nogle 
kvalifikationer vi ønsker, at de studerende forlader akademiet med, når de er 
færdiguddannet. 
 
MLA sluttede punktet af med at understrege, at bestyrelsen løbende følger em-
net om Mangfoldighed. 

Bestyrelsen tog orienteringen om mangfoldighed til efterretning. 
 
Ad. 8. Orientering om forhold vedr. Sexisme (LDL) 
LDL orienterede bestyrelsen om, at sexisme er på dagsordenen i alle formelle 
fora på Det Kongelige Akademi, og at de publicerede vidnesbyrd har haft en stor 
og positiv betydning for drøftelserne.  
 
Vi kigger nu på klageprocedurerne, og stiller skarpt på, hvordan Akademiet kan 
gøre det bedre, og samtidig indtænke de studerende bedre i forløbet. Efter mø-
der med samtlige tillidsrepræsentanter i Samarbejdsudvalget viser billedet, at 
det er forskelligt, hvordan forhold vedr. sexisme udmønter sig i de forskellige 
miljøer, og alle repræsentanter holder fast i, at der er sket en generel forbedring 
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i de seneste 10 år. Fremadrettet skal vi have nogle lokale drøftelser, herunder 
måske kodeks for, hvad der er rimelige omgangsformer. 
 
Fra bestyrelsens side blev det bl.a. understreget, at det er et tillidsbåret erhverv 
at være underviser, og dårlig adfærd er undergravende for det vi er sat i verden 
for, at dele viden på et respektfuldt grundlag. Man skal være opmærksom på, 
hvad det er for nogle faglige og menneskelige kvaliteter man ansætter på Aka-
demiet. I forlængelse heraf, blev det også nævnt, at forhold vedrørende sexisme 
ligeledes viser vigtigheden i at have en tydelig og transparent kultur, at der ikke 
er langt til nærmeste leder, og at der er beskrevet en proces for, hvordan man 
håndterer sexisme. 
  
MLA anerkender, at der er sket en stor forandring over tid. Det er vigtigt at poin-
tere, at meget kan gøres på ledelsesniveau og ansvaret ligger hos ledelsen, men 
det handler også om, hvordan kolleger og medstuderende kan hjælpe hinanden. 
 
LDL afrundende drøftelsen og pointerede, at sexisme er et emne, som vi aldrig 
bliver færdig med blandt andet fordi vi løbende modtager nye studerende og det 
er vigtigt, at vi lærer og handler i forlængelse heraf.  
 
MLA lukkede punktet og understregede, at opmærksomheden er stift rettet mod 
emnet fremadrettet. 
 
Ad. 9. Bestyrelsens årsplan for 2021, bilag 
Årsplan er vedlagt og opdateret.  
 
10. Eventuelt 
Intet til punktet. 
 
11. LINKED, bilag (IL) 
IL orienterede kort om baggrunden for LINKED-projektet, der udspringer af 
vækstplanen for de kreative erhverv. Et iværksætter- og innovationsmiljø, hvor 
virksomheder, studerende og forskere samarbejder tværfagligt om at skabe nye 
forretningsmodeller, produkter og services med udgangspunkt i kreativitet, tek-
nologi og forretningsforståelse.  
 
Konkrete tiltag på akademiet er: Affaldssortering, Materialebank og Entreprenør-
skab: rådgivning. 
 
MLA repræsenterer Det Kongelige Akademi i projektgruppen.  
 
MLA tilføjede, at det var lidt frustrerende at få igangsat et vigtigt projekt som 
LINKED i et COVID-19-år, og MLA er optaget af, at projektet bliver længereva-
rende og rækker ud over de to år, som projektet i dag er berammet til. 
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LDL supplerede og fortalte, at Erhvervsenheden, hvor LINKED hører til, er godt i 
gang med projektet, men det skal nævnes, at enheden desværre p.t. er ramt af to 
langtidssygemeldinger. 
 
Bestyrelsen ser LINKED-projektet som et godt grundlag og afsæt. Der er sendt 
flere ansøgninger afsted, og resultaterne begynder at rykke nu. Endvidere viser 
undersøgelser, at der i dag lever en stor parathed og interesse hos de stude-
rende inden for entreprenørskab og startups. I forlængelse heraf er det også et 
ønske at få forlænget projektet, så det kan modnes. 
 
IL fortsatte og fortalte, at potentialet ligger i tværfaglighed. De har bl.a. sendt en 
fondsansøgning i samarbejde med BLOX, der understøtter tværfaglighed. De har 
ansat projektledere til entreprenørskaber, som har et stort netværk med afsæt i 
undervisningen. Fremadrettet indtænker de også forskningen i aktiviteterne. 
 
Det Kongelige Akademi har ligeledes erfaret, at der er usædvanligt mange kvin-
der som interesserer sig for entreprenørskab.  
 
I forlængelse heraf tilføjede et bestyrelsesmedlem, at det også handler om at få 
skabt digitale understøttede skalerbare virksomheder. 
 
MLA afsluttede det næstsidste punkt på dagsorden og meddelte, at LINKED 
kommer på dagsorden igen om et halvt år, således at bestyrelsen kan følge ud-
viklingen. 
 
Bestyrelsen tog orienteringen om LINKED-projektet til efterretning. 
 
MLA takkede for et godt bestyrelsesmøde og lukkede mødet for alle ekskl. be-
styrelsen. 
 
Ad 12. Bestyrelsens eget punkt (Lukket punkt) 


